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نسیم شیرازی
روزنامهنگار

ورزش

ــیون  ــد از فدراس ــک در بازدی ــی المپی ــه مل ــس کمیت ــری، رئی ــا صالحی امی رض

ــا  ــه برنامه ریزی  ه ــا هم ــت: »کرون ــار داش ــگاران اظه ــع خبرن ــال و در جم والیب

بــرای المپیــک 2020 را تغییــر داد و مــا هــم بایــد بــا شــرایط جدیــد منطبــق 

شــویم. امــروز بــرای اینکــه در جریــان مســائل چهــار فدراســیون باشــم، 

ــر  ــال اسپانس ــترک دنب ــکاری مش ــا هم ــد ب ــرار ش ــتم. ق ــا داش ــدی از آنه بازدی

بــرای دوچرخه ســواری باشــیم کــه شــهرداری تهــران نیــز بــا توجــه بــه موضــوع 

ــز  ــی را نی ــازی قایقران ــزات بدنس ــی از تجهی ــد.  بخش ــاک ورود می کن ــوای پ ه

تامیــن می کنیــم. به عــاوه آنهــا مشــتاق بودنــد کــه تمرینــات را آغــاز کننــد. 

مــا ارزیابــی مثبتــی از عملکــرد قایقرانــی داشــتیم.«

رئیــس کمیتــه ملــی المپیــک تاکیــد کــرد: »وزنه بــرداری دو ســهمیه می توانــد 

ــن  ــه ای ــد. دغدغ ــن می کنن ــرادی تمری ــرداران انف ــا وزنه ب ــد و فع ــب کن کس

فدراســیون حمایــت به خصــوص در موضــوع دوپینــگ اســت. ســهراب مــرادی 

نیــز درحــال بازگشــت اســت.«

وی تصریــح کــرد: »درمــورد والیبــال هیــچ دغدغــه ای نداریــم. داورزنــی زحمات 

زیــادی بــرای والیبــال و ورزش قهرمانــی کشــید و معمــار کبیــر والیبــال خــود 

داورزنــی اســت. والیبــال می توانــد جــزء 8 تیــم برتــر جهــان باشــد. داورزنــی 

خــودش منابــع مالــی را تامیــن می کنــد و اتکایــی بــه منابــع مــا و وزارت نــدارد. 

والیبــال می توانــد بــا تغییــر ذائقــه جامعــه هــم رده فوتبــال باشــد.«

گفتوگو

گلر اسطوره ای ایتالیایی ها در 42 سالگی هنوز هم در اوج 

قرار دارد و آن طور که خودش می گوید حداقل یک فصل 

دیگر هم به حضورش در فوتبال حرفه ای ادامه خواهد داد. 

جان لوئیجی بوفون شنبه شب در دربی تورین درون دروازه 

یوونتوس قرار گرفت و با عبور از رکورد پائولو مالدینی، 

ششصدوچهل وهشتمین بازی اش در سری A را انجام 

داد. بوفون حالا به تنهایی این رکورد را در اختیار دارد و با 

توجه به اینکه حداقل یک فصل دیگر هم با یووه قرارداد 

دارد، می تواند رکوردش را بهبود بخشیده و دست نیافتنی تر 

کند. بانوی پیر دراین دیدار خانگی با نتیجه 4 بر یک 

تورینو را مغلوب کرد تا به لطف شکست لاتزیو برابر میان، 

فاصله اش با این رقیب را به 7 امتیاز افزایش دهد. شاگردان 

مائوریتسیو ساری حالا با خیالی آسوده تر به سوی نهمین 

قهرمانی پیاپی خود در لیگ حرکت می کنند.

حسرتفتحلیگقهرمانان

بوفون به همراه یووه بارها قهرمانی در جام های داخلی را 

تجربه کرده و با تیم ملی ایتالیا فاتح جام جهانی شده اما 

تنها حسرت او عدم موفقیت در لیگ قهرمانان اروپاست که 

هنوز به آن دست نیافته است. او پس از رکوردشکنی در 

دیدار شنبه شب تیمش گفت: »زمان زیادی طول کشید تا 

توانستم به این رکورد برسم اما اصا برایم مشکل ساز نبود. 

خوشحالم که توانسته ام این تعداد بازی برای تیم هایم انجام 

دهم. درحال حاضر در برهه ای حساس از لیگ قرار داریم و 

تنها فشاری که حس می کنم مربوط به حساسیت دیدارها 

و قرار داشتن تیم درصدر جدول است. خیلی خوشحالم که 

به چنین افتخاری رسیده ام اما هیچ گاه شکستن رکوردها 

هدف اصلی ام نبوده است و از همان ابتدای حضورم در 

فوتبال سعی کرده ام همیشه بهترین عملکرد را داشته باشم 

و برای موفقیت تیم هایم تاش کنم.«

بوفون رکورد دیگری را نیز در دسترس دارد و آن هم رسیدن 

به بیشترین تعداد بازی با پیراهن یوونتوس است. رکوردی 

که در حال حاضر با 705 بازی دراختیار الکس دل پیرو 

است و بوفون 35 بازی با آن فاصله دارد. خودش اما چنین 

عقیده ای ندارد و رکوردشکنی در این زمینه را هدفش 

نمی داند: »اینکه به رکورد دل پیرو برسم واقعا هدف من 

برای ادامه فوتبال نیست. برای چنین مسائلی فوتبال 

بازی نمی کنم و شاهد آن هم تصمیمم برای خداحافظی از 

فوتبال بود که دو سال پیش گرفتم. در آن زمان می خواستم 

کناره گیری کنم اما پیشنهاد پاری سن ژرمن همه چیز را 

عوض کرد و تصمیم گرفتم به این تیم بروم. پس از آن 

دوباره به یووه برگشتم و حالا احساس خوبی از بودن در 

این باشگاه دارم. در این مدت به این نتیجه رسیدم که 

اگر  انگیزه های مناسبی داشته باشم می توانم بدون هیچ 

مشکلی به زمین بروم و بهترین بازی  را انجام دهم. حداقل 

تا 43 سالگی در اینجا خواهم بود اما این قضیه را هم باید 

در نظر گرفت که بعد از 40 سالگی نمی توان برنامه ریزی 

بلندمدت داشت و باید ماه به ماه درباره ادامه بازی تصمیم 

گرفت. باید به دقت همه شرایط را زیرنظر داشته باشم و 

وقتی مشکلی پیش می آید به عقب برگردم و علت آن  را 

پیدا کنم. این یکی از اصلی ترین مسائل برای بازی کردن 

در بالاترین سطح است. وقتی احساس کنم به آن سطح 

مطلوب رسیده ام قدم بعدی ام را برمی دارم. تا زمانی که 

 انگیزه و آمادگی بدنی خوبی داشته باشم به بازی کردن 

ادامه  می دهم، چراکه هیچ چیز بیشتری از حضور در زمین 

مسابقه و فوتبال من را خوشحال نمی کند.«

شاید یکی از دلایلی که او ناگهان تورین را به مقصد پاریس 

ترک کرد، امید به فتح لیگ قهرمانان با این باشگاه فرانسوی 

بود اما در آنجا هم ناکام بود و پس از تنها یک فصل دوباره 

به ایتالیا برگشت. بوفون در پاسخ به این سوال که آیا امید 

دارد این طلسم امسال بالاخره شکسته شود، می افزاید: 

»این موضوع همیشه در ذهن من وجود دارد و فکر کردن 

به آن اجتناب ناپذیر است. بارها به فتح این تورنمنت 

نزدیک شده ام و در آستانه قهرمانی اروپا قرار داشتم اما به 

آن نرسیدم و این یکی از حسرت های فوتبالی من است. 

با این حال در فوتبال یاد گرفته ام که زیاد حسرت گذشته 

را نخورم و به آینده فکر کنم.«

وفاداریبهیووه

ایتالیایی ها معمولا در تاریخ فوتبال خود گلرهای بسیار 

خوبی داشته اند اما بوفون را شاید بتوان بهترین آنها دانست. 

آتزوری در سال های دور دینو زوف را درون دروازه خود 

داشت که او هم تا 41سالگی درون دروازه یوونتوس حضور 

داشت و یکی از بهترین های فوتبال این کشور بود. بی شک 

بازی کردن در این دوران بسیار دشوارتر از گذشته است. 

با پیشرفت فوتبال و سخت تر شدن این ورزش بازی کردن 

در چنین سن و سالی خارج از توان اکثر بازیکنان است 

اما بوفون با پشتکاری مثال زدنی و عملکردی موفق ثابت 

کرده با تاش هرکاری امکان پذیر است. ساری، سرمربی 

یووه درباره رکوردشکنی دروازه بان تیمش می گوید: »فقط 

می توانیم بابت کاری که در طول دوران حضورش در فوتبال 

انجام داده به او تبریک بگوییم. او بی تردید یک اسطوره 

بزرگ است و هیچ توضیح دیگری درباره او لازم نیست. فقط 

باید به تعریف و تمجید از عملکرد وی پرداخت. با نگاهی 

به رکوردهایی که او از خود به جای گذاشته فقط باید از او 

تمجید کرد و حرف دیگری نمی توان زد.«

بوفون فوتبالش را در تیم های پایه پارما آغاز کرد و به تیم 

اصلی این باشگاه هم راه یافت. عملکرد خوب او در سری 

A باعث شد تیم های زیادی به دنبال خرید او باشند اما 

درنهایت این یوونتوس بود که او را تبدیل به گران ترین 

دروازه بان دنیا کرد و با پرداخت 58 میلیون دلار که در سال 

2001 مبلغ بسیار بالایی بود، این ستاره جوان را به خدمت 

گرفت. او که از 17سالگی در فوتبال حرفه ای حضور داشت 

در سال 2006 و در جریان رسوایی کالچوپولی که منجر به 

سقوط یوونتوس به سری B شد، وفاداری اش به این باشگاه 

را ثابت کرد و حاضر به ترک باشگاه نشد. تورینی ها به کمک 

او توانستند به سری A برگردند و خیلی زود دوباره به قدرت 

برتر این مسابقات تبدیل شدند. درابتدای فصل 2017-18 

درحالی که شایعاتی مبنی بر خداحافظی بوفون به گوش 

می رسید، خبر انتقالش به پاری سن ژرمن هوادارانش را 

شوکه کرد. او پس از 17 سال یووه را ترک کرد تا در تیمی 

دیگر به میدان برود اما این جدایی تنها یک سال طول کشید 

و دوباره به تیمش برگشت. او درکنار رکوردهای زیادی که 

در اختیار دارد، یک رکورد ویژه را نیز به خود اختصاص 

داده است و موفق شده تنها گلری باشد که برای بیش از 

12 مسابقه و در طول 974 دقیقه دروازه اش را بسته نگه 

دارد. جیجی بوفون تا پایان فصل آینده با تیمش قرارداد 

دارد و اگرچه دیگر گلر اول یووه در مسابقات نیست اما در 

این مدت باز هم می تواند رکوردهای دیگری را جابه جا و 

نامش را حتی به عنوان بهترین دروازه بان تاریخ ثبت کند.

فیناللیگفوتسالعجیبوغریبتمامشد،انگارکرونا

وقرنطینهاثرشرارویفوتسالهمگذاشتهبود؛فینالی

کهبادرگیریهایفیزیکیوحواشیبسیاربهپایانرسید

تاتیمهابادلخوشبالیگ99-98خداحافظینکنند.

یکپایفینالتیمگیتیپسندبودکهدرضربههای

پنالتیبازیرابهحریفواگذارکردتاسرمربینامآشنای

اینتیم،دومیراحقتیمشنداند.حمیدبیغمکه

راطی باشگاههایآسیا برتروجام قهرمانیلیگ

سالهای96و97تجربهکردهاستپاسخگویسوالات

»فرهیختگان«شدکهدرادامهمیخوانید.

باکرونابدونبدنسـازیوتمرینطولانیفینالسـختی

راپشـتسـرگذاشتید.پایانلیگبرترفوتسالامسال

ازنگاهشـماچطوربود؟

بـرای مـا خوشـایند نبـود. بـا وجـود اینکـه از لحـاظ فنـی و 

اخاقی برتری داشـتیم، دوم شـدیم. دربحث کلی لیگ هم 

اگـر بخواهـم صادقانـه بگویم لیگ پرحاشـیه ای بـود، چراکه 

به نظـر مـن نظـارت بایـد شـدید تر باشـد تـا شـرایط مسـابقه 

بـرای همـه تیم هـا یکسـان و اخاقی تـر باشـد. 

کارشـمادرفینـالبـاتمـاممشـکلاتیکـهپیـشآمـدبه

پنالتـیکشـیدومقـامدومـیرابهدسـتآوردیـد.حـالا

کـهچنـدروزگذشـتهبـهنظرتـاننتیجهمنصفانـهبود؟

به هیچ وجـه نتیجـه عادلانـه نبـود. ازلحـاظ فوتسـالی خیلی 

بهتر بودیم و موقعیت های بی شـماری داشـتیم، توپ خیلی 

بیشـتر در اختیـار مـا بـود، دوندگـی و تـاش بچه هـا بیشـتر 

بـود، ولـی حکمـت ایـن بـود کـه ما قهرمـان نشـویم و ازلحاظ 

مـن واقعـا غیرمنصفانه بود. 

درگیریهاچقدربرایازدسـترفتنجامتاثیرداشـت

واصلاچهشـدکهاینقدرهمهعصبانیبودند؟

در فوتسال چون برخوردها اغلب شدید و تعدادش زیاد است 

این مسائل وجود دارد، ولی فکر می کنم باید نظارت ها بیشتر 

و تنبیه های انضباطی شدیدتر شود تا ما به حدی برسیم که 

هیچ گونه اعتراضی از طرف نیمکت ها نباشد. الان انگار مد 

شده که نیمکت ها دائم اعتراض کنند و هرکسی از بازیکن تا 

تدارکات و پزشک و همه به خودشان اجازه دهند نسبت به 

تصمیم های داوری اعتراض کنند و این اصا کار شایسته ای 

نیست و به نظر من باید با نظارت قوی این اعتراض ها را کم کرد. 

شـماباتجربهقهرمانیآسـیاوقهرمانیلیگبرتر،لیگ

امسالراچطورارزیابیمیکنید؟

در لیـگ برتـر امسـال بـا توجـه بـه اینکـه بازی هـا به صـورت 

پلی آف برگزار شـد، در دوره مقدماتی شـرایطی به وجود آمد 

کـه بعضـی اوقـات برخـی مربیـان مـدارا کردند، تیـم پلی آف 

رفـت و آنـان شـرایطی را برای خـود رقم زدند که گاهی بعضی 

بازی هـا را شـرکت نکننـد یـا بعضـی را بـا تمام بازیکنان شـان 

بـه زمیـن نبرنـد و ایـن بـه هیچ وجـه کار خوبـی نیسـت، ولـی 

درمجموع سـطح مسـابقات سـطح بالایی بود. 

تاثیرتعطیلیتمریناترویفینالچقدربود؟

وقتی بعد از حدود 120 روز یک مسابقه انجام می شود، یعنی 

90 روز بازیکنان بدون تمرین و دور از توپ و سالن بودند و 

با 20 روز تمرین برای مسابقه حاضر می شوند نباید انتظار 

زیادی داشت که بتوانند در شرایط فینال قرار بگیرند و من 

فکر می کنم جز فینال شرایط بقیه لیگ ازلحاظ فنی بالا بود 

و فینال هم بازی اول اصا خوب نبود، ولی بازی دوم شرایط 

فنی خوبی داشت. 

نتیجهشـکایتباشـگاهمسازشـمابهکمیتهانضباطی

بـهکجارسـید؟خبردارید؟

در این زمینه صحبتی ندارم. 

قراردادتـانبـاگیتیپسـندراتمدیـدمیکنیـدیـابرنامه

دیگـریدارید؟

درمورد قراردادم باید بگویم که بسـتن آن یک توافق دوطرفه 

اسـت و اول بایـد ببینـم از گزینه هـای سـرمربیگری باشـگاه 

گیتی پسند هستم یا خیر اگر باشم آن موقع باید بنشینیم و 

صحبت کنیم تا مشخص شود به نتیجه خواهیم رسید یا نه. 

بهنظرتانورودباشـگاههایپرسـپولیسواسـتقلالبه

لیـگبرترفوتسـالتاثیـرمثبتیدارد؟

اگـر باشـگاه های پرسـپولیس و اسـتقال بـه فوتسـال ورود 

کننـد، خیلی خـوب اسـت و شـکی نیسـت، بـه شـرط آنکـه 

ارزش قائـل شـوند، یعنـی نمادیـن نباشـد و فقـط نیاینـد که 

اسم استقال و پرسپولیس روی آن باشد، ولی برای باشگاه 

فوتسال شـان ارزش قائل نشـوند، اگر این گونه اسـت به نظر 

مـن ورود پیـدا نکننـد، بهتـر خواهـد بود. 

دروازهبانیکهاعدادرابهچالشمیکشد

پایان باز برای بوفون

سرمربیگیتیپسنددرگفتوگوبا»فرهیختگان«:بایدنظارتقویتریباشد

نتیجه فینال لیگ فوتسال منصفانه نبود
ورودپرسپولیسواستقلالبهشرطیخوباستکهنمادیننباشد

داورزنی:هدفمانیمهنهاییالمپیکاست
محمدرضا داورزنی، رئیس فدراسیون والیبال در جمع خبرنگاران گفت: »در 

تحقق آرمان  ها تاش زیادی انجام می دهیم و شرایط را برای حرکت والیبال فراهم 

می کنیم. انتخاب سرمربی را در دستورکار قرار دادیم و درحال تعاملیم تا وضعیت 

مشخص شـــود. الان والیبال دنیا در انتظار تعیین تکلیف است. ما کار های 

داخلی را شـــروع کرده ایم و باشگاه  ها تمرینات خود را با رعایت پروتکل  های 

بهداشتی شـــروع کرده اند.« او ادامه داد: »کمپ  ها را تقریبا آماده کرده ایم. 

مسائل مالی دغدغه جدی همه فدراسیون  هاست اما سعی کرده ایم دغدغه 

اصلی ما نباشد و برنامه  ها را اجرا کنیم. هدف این است که والیبال در المپیک 

آینده جزء چهار تیم بالا باشد. کار سختی است اما ظرفیت والیبال ما به گونه ای 

است که می تواند.« او افزود: »برای سرمربی تیم ملی گزینه داخلی و خارجی 

داریم اما قصه را داریم مدیریت می کنیم تا در زمان مناسب خود انجام شود.«

علینژاد:تعطیلیلیگ
دراختیاروزارتورزشنیست

مهـدی علی نـژاد، معـاون وزارت ورزش دربـاره انتخـاب امیر صدیقی به عنوان 

رئیس جدید فدراسـیون ووشـو گفت: »13 سـال این توفیق را داشـتم که در 

خدمـت خانـواده ووشـو باشـم. بالاخـره بعـد از دوره  هـای مختلـف انتخاباتی 

کـه ووشـو بـه رای صددرصـدی عـادت کرده بـود، این بار رقابتی شـکل گرفت 

و صدیقـی بـا 34 رای درمقابـل 9 رای به عنـوان رئیس معرفی شـد.«  علی نژاد 

درخصوص ابتای تعدادی از بازیکنان تیم  های فولاد و اسـتقال به ویروس 

کرونا و سرنوشت ادامه برگزاری لیگ برتر، تاکید کرد: »ادامه فوتبال بستگی 

بـه شـرایطی دارد کـه پیـش رو خواهـد بـود. در راه انـدازی فوتبـال پروتکلـی 

تعریـف شـد و در ایـن پروتـکل دیده شـده کـه اگر تعداد نفـرات تیمی بیش از 

25درصـد اعضایـش کرونـا بگیرنـد، به قرنطینـه می روند و مسابقات شـان به 

تعویق می افتد. اینکه در کلیت لیگ تصمیم گیری شـود، بسـتگی به سـتاد 

ملـی مبـارزه بـا کرونـا دارد، موضوعی کـه فراتر از رضایت وزارت ورزش اسـت.« 

وی درباره ایراد فیفا به بحث اساســـنامه فدراسیون فوتبال تصریح کرد: »فیفا 

می گوید فدراســـیون فوتبال سازمان غیردولتی اســـت. در قانون ما آمده که 

فدراسیون  های ورزشی آماتور نهاد عمومی غیردولتی هستند. آنها روی عمومی 

بودن اشکال گذاشتند و دوستان در فدراسیون درحال مذاکره هستند و باید دید 

شرایط چگونه پیش خواهد رفت. فیفا دو ایراد اساسی گرفت، یکی حضور وزیر 

و معاون وزیر در مجمع بود و دیگری نهاد عمومی غیردولتی. اولی را با توجه به 

اینکه دنبال منافع فوتبال هستیم، پذیرفتیم. دومی قانون کشور است و سازوکار 

دیگری دارد و در اختیار وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال نیست که بخواهیم از 

قانون عدول کنیم. باید ببینیم که مذاکرات فدراسیون با فیفا چگونه خواهد شد.«

منهایفوتبال

سیامک خاجی
روزنامهنگار

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

فورلاندرگفتوگوباایندیپندنت:

بایددورانبردهداریفوتبالهمبهپایانبرسد

ستاره سال های نه چندان دور دنیای 

تیم های  کلیدی  مهره  و  فوتبال 

باشگاهی بزرگی مثل منچستریونایتد، 

اتلتیکومادرید و اینترمیان تصریح 

کرد حالا که دنیا برابر پدیده شوم نژادپرستی و برده داری ایستاده باید بدانیم 

که دوران برده داری در فوتبال هم بسیار سیاه بوده و باید به پایان برسد. دیگر 

اظهارات دیگو فورلان در گفت و گو با ایندیپندنت را بخوانید.

دورانبدونفوتبالراچگونهتجربهمیکنید؟

دنیای من هرگز بدون فوتبال نبوده و نیست، بدون فوتبال زنده نمی مانم و حتی 

در دوران بحران شیوع ویروس کرونا هم مدام فوتبال تماشا می کردم و در یک 

حیاط کوچک فوتبال را در کنار خود حفظ کرده بودم. اکنون هم مشاور ورزشی 

دو باشگاه در اروگوئه هستم و به صورت آناین با چند مرکز ورزشی کار می کنم. 

کاس های مربیگری را دنبال می کنم و اینها همه یعنی فوتبال.

آیامیتوانگفتدورانحرفهایفوتبالشمادرپایانفصل2۰14به

پایانرسید؟

نه هرگز این را قبول ندارم، من بعد از اینترمیان در سرزو اوساکا بازی کردم و 

بعد از آن در پنیارول درخشیدم، 30 بازی در یک فصل و هشت گل زده، این 

بخشی از فوتبال حرفه ای است و برای من حتی حالا که از دنیای فوتبال به عنوان 

بازیکن خداحافظی کرده ام، فوتبال حرفه ای به پایان نرسیده و من این شانس 

را دارم که به عنوان یک مربی در دنیای فوتبال بدرخشم.

خیریهمونتهویدئوشعبهخودرادرآمریکاتعطیلکردهاست!

بله همین طور است، تاسیس این خیریه برای من آسان نبود و اکنون نیز به خاطر 

این خیریه بسیار هزینه می کنم، حداقل 100 نیروی انسانی در این خیریه و 

شعبه هایش حقوق ماهیانه دریافت می کنند اما شعبه آمریکا را در 

اعتراض به رفتار حاکمیت این کشور تعطیل کردم، خیرین خیلی 

کم کمک می کردند و هربار شرایط عجیب و غریبی داشتند، 

ملیت انسان ها برای ما مهم نیست، ما می خواهیم به 

مردم فقیر و بی خانمان کمک کنیم و قرار نیست در 

این کمک، قید و شرط بگذاریم.

اینصحتداردکهبهعنوانمشاورفنیبه

منچستریونایتددعوتشدهاید؟

نه این یک اشتباه رسانه ای در اروگوئه بود، من فقط به یک 

میهمانی بزرگ در باشگاه منچستریوناتید دعوت شده بودم. 

در واقع همه بازیکنان و مربیان قدیمی به این میهمانی دعوت 

شده بودند و یکی از خبرنگاران در اروگوئه به اشتباه این فرآیند 

دعوت از من را برای ارائه مشاوره فنی تعبیر کرد که درست نبود.

آیندهبرایفورلانچگونهرقمخواهدخورد؟

مطمئن نیستم و برنامه دقیقی هم ندارم اما از یک چیز اطمینان 

دارم و آن هم این است که فوتبال همچنان با زندگی من گره 

خورده و این پیوند هرگز از بین نخواهد رفت.

مصاحبهروز

بابک سرانی آذر
مترجم

صالحیامیری:دروالیبالدغدغهاینداریم


